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استآسیب پذیر   در  عمل موفق نبوده حمایت قیمتی  از  اقشار 
معــاون رفــاه وزیــر تعــاون، کار و رفــاه 
اجتماعی با بیــان اینکه حمایت قیمتی از 
اقشار آســیب پذیر در عمل موفق نبوده و 
نتوانســته عمق جامعه را هدف قرار دهد، 
گفت: سیاســت های مرتبط با تورم، رشــد 
اقتصادی و بازار کار می تواند در فقرزدایی 
تأثیر بســزایی داشــته باشــد. بــه گزارش 
خبرنگار اقتصادی ایرنا، اسماعیل گرجی پور 
روز یکشنبه در نشست افق گشایی موضوع 
فقــر اظهار کرد: سیاســت های کلی تأمین 
اجتماعی در فروردین ۱۴۰۱ ابلاغ شــد که 
کلیدواژه هــای مهمــی دارد و قانون مادر 
حوزه رفاه و تأمین اجتماعی اســت. تأکید 
به رفــع تبعیض در بهره منــدی عمومی، 
کاهش فاصله طبقانی با هدفمندســازی 
یارانه ها و حفظ قدرت خرید مردم از جمله 
این کلید واژه ها ست. او گفت: اگر بخواهیم 
عدالــت اجتماعــی را از منظــر اندیشــه 
اقتصاد بررســی و دسته بندی کنیم، به سه 
سرفصل «فقر»، «توزیع درآمد» و «برابری 
فرصت ها» می رســیم. گرجی پــور با بیان 
اینکه سیاســت های مربوط به رفع فقر بر 
علل و عوامل تولید فقر تمرکز دارد، اظهار 
کرد: حمایت از فقرا در کنار سیاســت هایی 
که مدام تولید فقر می کند، باعث می شود 

در فقرزدایی به خوبی عمل نکنیم.
معاون وزیر تعاون فقر را در پنج دسته 
فقــر ذاتی، فقــر غیرقابل توانمندســازی، 
فقــر ناشــی از بــی کاری، فقر شــاغلان و 
فقــر جغرافیایــی تقســیم کــرد و افزود: 
سیاست های مرتبط با تورم، رشد اقتصادی 
و بــازار کار می توانــد در فقرزدایــی تأثیر 

بسزایی داشته باشد.
گرجی پور گفــت: از منظر بســیاری از 
بین اشتغال  اقتصاددان ها نمی توان گفت 
و رشــد اقتصــادی رابطه ای قــوی   وجود 
دارد. در ســال هایی که با رشــد اقتصادی 
مواجه بودیم، این رشــد منجر به اشتغال 
نشده اســت. وی توضیح داد: دلیل اصلی 
این اســت که بنگاه های بــزرگ که نقش 
لوکوموتیــو اقتصــاد را ایفــا می کنند، به 
بنگاه های کوچک متصل نیستند و به دلیل 
رانت هایی که دارند، نیازی به مشــارکت با 
بنگاه های کوچک نمی بینند و همین مسئله 
اشــتغال در بنگاه های کوچک را با مشکل 

مواجه کرده است.
معــاون رفاه وزیــر تعــاون تأکید کرد: 
بیشترین پوشش بیمه ها در بنگاه های خرد 
اســت، اما بیشترین درآمد ســازمان تأمین 
اجتماعــی از بنگاه هــای بزرگ اســت که 
نشان می دهد افرادی که در بنگاه های خرد 
مشغول به کار هستند، عملا دستمزدهای 
پایینــی دارند که این مســئله در ســازمان 
تأمین اجتماعی فقر بیمه ای را رقم می زند. 
گرجی پــور تصریح کــرد: دو رویکــرد در 
حمایت از فقرا وجــود دارد؛ یکی حمایت 
قیمتی و دیگــری حمایت درآمدی.  برخی 
از پژوهشگران اعتقاد دارند حمایت قیمتی 
نتوانســته عمق جامعه را هدف قرار دهد 
و حمایــت درآمــدی با توجه بــه حداقل 
اســتانداردها می تواند منابــع را عمیق تر 
تجمیع کرده و افراد بیشتری را پوشش قرار 
دهد. معاون وزیر تعاون درباره تهدیدهای 
حوزه رفاه و تأمین اجتماعی گفت: ضعف 
رویکــرد و هماهنگی در پیشــگیری و رفع 
به ویــژه در مقابلــه بــا فقــر، محرومیت 
کم اثر بــودن  اجتماعــی،  آســیب های  و 
برنامه هــای فقرزدایــی به دلایــل متعدد 
مانند شناســایی غیر صحیــح و هدررفت 
منابع برای افراد غیر نیازمند، عدم تمرکز بر 
ریشه های بازتولید فقر و ناهماهنگی میان 
دستگاه ها ســت. وی افزود: نکته ای که با 
آن درگیر هســتیم، ارزیابی تأثیر برنامه های 
حوزه حمایتی و رفاهی اســت که باید در 

دستور کار قرار بگیرد.
معــاون وزیر تعــاون دربــاره راه های 
مقابله با فقر از نظــر وزارت تعاون گفت: 
وزارت تعــاون یــک راهبرد کارآمدســاز را 
راهی برای مقابله با فقــر می داند که نیاز 
به راهبرد بودجه محور، ایجاد سیاست های 
جدید، پیوست رســانه ای، بسیج اجتماعی 
و تغییر نــگاه دارد. وی با تأکید بر ضرورت 
سیاســت های  سه ســطحی  هماهنگــی 
رفاهــی گفت: در نظــام رفاهی و حمایتی 
کشور نهادهای متعددی داریم که راهبرد 
کارآمدســاز در مقابلــه بــا فقر مســتلزم 
هماهنگی میان نهادهای حمایتی و نیز بین 

دستگاه ها ست.
این  افــزود: مســئله بعدی  گرجی پور 
اســت که نهادهای حمایتی نظیر سازمان 
بهزیستی، کمیته امداد و بنیادها و نهادهای 
فعال در حوزه محرومیت زدایی با یکدیگر 
عمل کنند، ضمن آنکه دستگاه های اجرائی 
متولی ابعاد مختلف نظام رفاهی، نیازمند 

هماهنگی هستند.

اعتراضات مردم دوان علیه کارخانه سنگ شکن ادامه دارد
مجوزی برای نابودی روستا 

روســتای دوان، یکی از کهن ترین زیست بوم های فرهنگ فرّ و شکوه، از 
کم نظیر نقاطی  است که مردم آنجا  قرن هاست طبیعت پیرامون را به 
تسخیر اراده جمعی خود در آورده و زندگی را بر پهنه آن تداوم بخشیده است. 
دوان، روســتایی منفرد در ۱۲کیلومتری شــمال کازرون و در بن بست پیوسته 
کوه های زاگرس، ریشــه در دامنه غربی کــوه دوان دارد که با تاریخ و فرهنگ 
کهنش در پیرامــون خود از جنوبی ترین نقطه دشــتک دوان، تا فراز دره تنگ 
چوگان بیشاپور در شمال، و از حاشیه جاده کازرون به بیشاپور در غرب تا دامنه 
شــرقی کوه دوان در صحرای کوهمرّه نودان، ســده های بســیاری  است که 
هکتارها زمین دشــت و کوه پایه و کوهستان را به باغ های پلکانی تبدیل کرده 
اســت. به یقین این باغ های سراســر تراس بندی شــده با ســنگ های لاشــه 
خشــک چین ، در ایران بی نظیر اســت. این روستای باســتانی با آثاری کهن از 
جمله چهارطاقی ساســانی که در دوره اسلامی به مدفن علمای دوان تبدیل 
شده، همچنین ســنگ نگاره سه هزارساله که در محل ایجاد سنگ شکن مورد 
بحث پیدا شــده و اکنون در محوطه موزه دوان نگهداری می شود، معماری 
ســنتی طاقی که ادامه معماری ساسانی با مصالح سنگ و گچ است و موزه 
مردم شناســی در حمامی قدیمی بازمانده از اوایــل دوره قاجاریه و زبانی که 
بازمانده زبان های فارسی میانه است و چند هزار هکتار باغ های پلکانی خود 
و بســیاری از ویژگی های فرهنگی در آداب و رسومشــان باید چون نگینی در 
حلقه حمایت همه جانبه جای داشته باشد. این روستا با ویژگی های بیان شده، 
از سال ۱۳۸۷ به روســتای هدف گردشگری تبدیل شده که هم دارای جاذبه 
طبیعی کوهســتانی  با جنگل های بلوط، بنه و بادام کوهی و باغ های پلکانی 
اســت، و هم دارای جاذبه های تاریخی با بقعه شــیخ  عالی، مدفن علی ابن 
احمد خطیب درگذشته در سال ۴۴۱ هجری قمری و مدفن علامه جلال الدین 
دوانی، فیلســوف و متکلم قرن نهم هجری و همچنین زبانی بازمانده از زبان 
فارســی میانه و آداب و رســوم خاص خود که متفاوت از دیگر نقاط منطقه 
است، در شهرســتان کازرون از ویژگی های خاص برخوردار است. حال با این 
ویژگی ها شــخصی  طبق گفتــه خود، بــا هزینه های گزاف مجــوز کارخانه 
سنگ شکنی را از وزارت صنعت و معدن گرفته که بدون در نظر گرفتن شرایط 
تاریخی و فرهنگی و طبیعی روستا، در گلوگاه ورودی دوان، زمینی که از اوایل 
دوره رضاشاه با نظارت اداره ثبت اسناد از مالکان دوان خریداری شده و دارای 
پلاک ثبتی اســت، از طــرف اداره منابع طبیعی صرفا به دلیل کشت نشــدن 
ســالیانی چند، منابع ملی اعلام شده و معلوم نیست که با چه منطق قانونی 
در اختیار این شخص قرار گرفته است. این زمین در نامناسب ترین مکان، یعنی 
در گلــوگاه ورودی دوان با فاصله حدود دو کیلومتر از روســتا و چســبیده به 
حاشــیه باغ های انگور قرار دارد. از سال ۱۳۹۱ در فاصله زمانی هر چند  سال 
یک  بار، نام برده تجهیزات سنگ شکن را در محل مورد اختلاف مستقر می کند 
و هر بار که با مخالفت مردم مواجه می شــود، آن را جمع می کند و برای رفع 
ایرادهای اقدامــش با هزینه کرد مجدد، دســت به کارِ گرفتن مجوزی، به زعم 
خود  محکم تر، می شود و هر بار  با ترفندهای مختلف و با پشتوانه های پنهان، 
گلوی دوان را بیشــتر می فشــارد. اخیرا بعد از اعتراضــی که جمیع مردم در 
اردیبهشــت ســال جاری در محل اســتقرار سنگ شکن داشــتند و با دستور 
بخشداری و فرمانداری محترم کازرون برچیده شد، باز هم با وجود پرونده ای 
که در دادگستری کازرون باز است و حکمی مبنی بر فعالیت کارگاه داده نشده، 
تجهیزات سنگ شــکن را مستقر کرده و معلوم نیست با چه پشتوانه ای شروع 
به تســطیح زمین کرده است. مردم دوان از طریق قانون و با تشکیل جلسه با 
مســئولان ذی ربط  و تهیــه طومار مردمی، تلاش دارند  از اســتقرار و فعالیت 
سنگ شــکن که عامل مرگ تدریجی مردم و باغ های انگور و محیط زیستشان 
اســت، جلوگیری کنند. از آنجا که به هیچ وجه صلاح در ایجاد سنگ شکن در 
گلوگاه روســتا نیســت -زیرا همگان بر تخریب طبیعت و تأثیــر ریزگردها بر 
سلامتشان و نابودی باغ ها و محیط زیست شان واقف اند. بنابراین بر مسئولان 
محترم شهرســتان و استان و همچنین عقلای مردمی فرض است که این امر 
به صورت مسالمت آمیز حل شود و جناب سرکارزاده برای همیشه دل از این 
نقطه حساس بکَند و در نقطه ای دور از محل زندگی مردم کارخانه سنگ شکن 

خود را برپا کند.
*پژوهشگر ارشد مردم شناسی و گویش های ایرانی

جرایم جدید فروش نخی سیگار 
ایسنا: رئیس دبیرخانه ستاد کشوری کنترل دخانیات وزارت بهداشت با 
اســتناد به قانون و با تأکید بر اینکه عرضه و فروش بســته های باز شده 
فاورده های دخانی ممنوع است، از بازنگری در نرخ جرایم این تخلفات خبر داد 
و در عین حــال افزایش جرایم فروش محصولات دخانی به ســنین کمتر از ۱۸ 
ســال را خواستار شــد. مهندس بهزاد ولی زاده، با بیان اینکه بر اساس تبصره ۲ 
ماده ۱۳ قانون «جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات»، هیئت دولت می تواند 
حداقل و حداکثر جزای نقدی مقرر در این قانون را هر سه سال یک بار بر اساس 
نرخ رســمی تورم تعدیل کند، اظهار کــرد: جرایم قانون «جامع کنترل و مبارزه 
ملی با دخانیات» برای ســومین بار از زمان تصویب این قانون در ســال ۱۳۸۵ 
به روزرسانی و در تیرماه سال جاری با مصوبه هیئت  وزیران ابلاغ شد. او با بیان 
اینکه برمبنای ماده ۱۶ قانون جامع کنترل و مبارزه ملی با دخانیات، فروشندگان 
مکلف هســتند فراورده های دخانی را در بســته های مذکور در ماده  ۶  عرضه 
کنند، عرضه و فروش بســته های باز شــده فراورده های دخانی ممنوع اســت، 
گفت: فروش سیگار به صورت نخی ممنوع است. اگر یک عامل فروش نسبت 
به فروش سیگار به صورت نخی اقدام کند، می بایست مشمول جریمه شود اما 
نرخ جریمه فروش محصولات دخانی به صورت نخی و خارج از بســته بندی 
مصــوب بازدارنده نیســت. او همچنین گفت: نرخ جریمه فروش بســته های 
بازشــده فراورده های دخانی و سیگار نخی در مصوبه جدید از ۲۱۰ هزار تا ۸۴۰ 
هزار تومان تعیین شــده اســت. ولی زاده ادامه داد: با توجــه به اینکه فروش 
ســیگار به صورت نخی، جوانــان و نوجوانان را هدف قــرار می دهد، موضوع 
فروش ســیگار به صورت نخی و جرایم این موضوع در کانون توجه قرار گرفته 
و بــه طور حتم جرایــم آن در بازنگری قانــون جامع کنترل و مبــارزه ملی با 
دخانیات مورد بررسی قرار می گیرد. ولی زاده همچنین درباره فروش محصولات 
دخانــی به افراد کمتر از ۱۸ ســال گفت: متأســفانه جرایم فروش محصولات 
دخانی به افراد کمتر از ۱۸ ســال در مصوبه جدید هیئت وزیران افزایش نیافته 

و به روزرسانی نشده است. 

در صحن آرام شورای شهر تهران چه گذشت

جذب وابستگان به اسم نخبگان؟

خبر یادداشت

جامعهجامعه

شــرق: پس لرزهــای خبر عقب نشــینی طرف چینــی از قرارداد 
واگن های مترو به حاشــیه صحن شورای شهر تهران هم کشیده 
شد. روز شنبه ۱۵ دی ماه، جعفر تشکری هاشمی، رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شــورای شــهر تهران، در نشســتی خبری از 
احتمال تأخیر ورود واگن های متروی چینی که قرار بود بهمن ماه 
یک رام آن به تهران برسد خبر داد. مهدی چمران، رئیس شورای 
شــهر تهران نیز اعلام کرد دولت پیگیر حل این مشکل است. او با 
اشــاره به جزئیات دیدار خصوصی با وزیر کشــور گفت که در این 

جلسه خصوصی درباره واگن های مترو هم صحبت شده است.
به گفته چمران در این جلســه، مباحث و مشــکلات مهمی 
از  جملــه ترافیــک، حمل ونقل عمومی به ویــژه اتوبوس و مترو، 
موضوعات مرتبط به آب و هوا و آلودگی هوای شهر تهران مطرح 
شــد و مورد بحث قرار گرفت. وزیر کشور نیز آمادگی خود را برای 
همکاری بیشتر در رفع این مشکلات اعلام کرد. اگر به موقع اقدام 
می شد، با مشکل امروز در واگن های مترو مواجه نمی شدیم؛ بنده 
به ورود واگن هــا امیدوارم. پول واگن هــا را گرفتند و قرارداد هم 
منعقد شده و باید واگن ها را بدهند. وقتی کشور تحریم ها را پشت 

سر گذاشته چه تأثیری خواهد داشت؟
رئیس شورای شهر تهران درخصوص برگزاری جلسه اخیر با 
کمیسیون شــوراهای مجلس شورای اسلامی هم گفت: مباحث 
مختلفی از جمله موضوع هفت ساله  شــدن عمر شوراها مطرح 
شــد که عملا این تصمیم منتفی شــده و اکنون پیشنهاد شده که 
یک ســال به دوره فعلی اضافه شــود. البته این پیشنهاد از سوی 
مجلس مطرح شده و شورای عالی یا شوراها به دنبال آن نیستند، 
اما در این جلسه تأکید کردیم که هر تصمیمی که به صلاح کشور 
و مملکت باشــد؛ باید انجام شــود. این موضوع به دلیل فاصله 
دو ســاله بین انتخابات مجلــس و انتخابات ریاســت جمهوری، 
پیشــنهاد شده اســت که انتخابات شوراها یک ســال به تعویق 
بیفتد  تا انتخابات شــوراها در ســال ۱۴۰۵ و انتخابات مجلس و 
ریاست جمهوری در سال ۱۴۰۷ برگزار شود که این موضوع احتمالا 

در روزهای آینده در صحن مجلس مطرح خواهد شد.

 ۲ نامه بی پاسخ شورا
صحن علنی شــورای شــهر تهــران یکی از بی حاشــیه ترین 
جلســات در ماه های اخیر بود . در این جلسه ناصر امانی، رئیس 
کمیته تشکیلات و منابع انسانی شورای شهر تهران از روند جذب 
نخبگان و آشــنایان مدیران ارشد در شــهرداری تهران انتقاد کرد 
و خواستار شفاف سازی شــهرداری درباره این موضوع  شد. او به 
فهرستی اشاره کرد که از طرف کمیته نظارت شورا به کمیته منابع 
انســانی تحت عنوان معرفی ۵۸ نفر به گزینش شهرداری تهران 
به عنوان نخبه جهت استخدام ارسال شده و گفت: در اردیبهشت 
امسال مکاتبه ای شــده از طرف اداره کل منابع انسانی به هیئت 
مرکزی گزینش و یک فهرست ۵۸ نفری را پیوست کردند و گفتند 

این ۵۸ نفر نخبه اند و آنها را جذب کنید.
بر اســاس مصوبه هیئت وزیران جذب نخبه در دستگاه های 
اجرائــی و نهادهای عمومی و غیردولتی مقرراتی دارد. به همین 
دلیل وقتی این فهرست از طرف کمیته نظارت شورا در اختیار بنده 
قرار گرفت، در تاریخ ۲۰ آبان امســال نامه ای نوشــتم و خواستم 
مدارک و مستندات این فهرست را در اختیار کمیته قرار بدهند که 
جواب نیامد. یک ماه بعد، در تاریخ ۱۰ آذر امسال  مکاتبه کردیم و 
گفتیم جذب نخبگان مقرراتی دارد و آیا این مقررات رعایت شده 
و فهرســتی که ارســال کرده اند، واجد این شرایط هستند یا نه که 
مجددا پاســخی نیامد. جذب نخبگان سه شرط دارد و شامل این 
موارد است: اولا تعامل با بنیاد نخبگان و ارسال نیازهای تخصصی 
و مشــاغل خاص خود به بنیاد ملی نخبگان؛ دوم، مکاتبه و اخذ 
مجوز از سازمان اداری و استخدامی کشور برای استفاده از ظرفیت 
فوق و سوم، اســتفاده از ظرفیت سرمایه انسانی مندرج در بانک 
اطلاعات بنیاد ملی نخبگان. یعنی اگر فهرستی هم دارد، باید قبلا 
در این بانک اطلاعات ثبت شــده باشــد و بنیاد ملی نخبگان این 
فهرســت را از بانک اطلاعات در اختیار شهرداری تهران قرار داده 
باشد. ما این سه سؤال را داشتیم و در خود حوزه منابع انسانی هم 
بوده و قرار نبوده معاون منابع انســانی شهرداری از جای دیگری 
نامه بزند و ظرف یک هفته می توانستند جواب بدهند. اما دو ماه 
اســت که دو نامه داده ایم و جــواب نداده اند؛ پس این ذهنیت را 
ایجاد می کند که بخواهد بستگان به جای نخبگان وارد شهرداری 

تهران شوند. لذا به شهرداری تهران تذکر داده می شود در جهت 
رفع ابهامات و شبهات ایجاد شده در جذب نخبگان، سریعا با ارائه 
مســتندات منطبق بر ضوابط و مقررات قانونی پاسخ این سؤال را 

به شورای  اسلامی  شهر تهران ارسال کند .

 مقاومت عجیب در برابر غیرحضوری شدن خدمات
روز گذشــته باز هم شــهرداری برای عدم تحقق شــهرداری 
غیرحضــوری از شــورا کارت زرد گرفت. در صحن روز گذشــته 
احمد صادقی، عضو شــورای شــهر تهران، با بیان اینکه به نظر 
می رســد مقاومت های پیدا و پنهانی برای عدم تحقق شهرداری 
غیر حضــوری وجود دارد، گفت: از شــهرداری می خواهم به قید 
فوریت ضمن اطلاع رسانی الکترونیکی کلیه مدارک لازم، گردش 
فراینــد و بارگذاری فرم های مربوطه و بهره گیری از ســامانه های 
موجود نســبت به تمام الکترونیکی کردن فرایند و حذف مدارک 

فیزیکی و پرهیز از لزوم مراجعه حضوری اقدام کند.
رئیس کمیته شــفافیت و شــهر هوشــمند شــورا ادامه داد: 
بندهای  «الف » و  «ب » و بخش ۱۲ فصل ۵ مصوبه برنامه چهارم 
تحول و پیشــرفت شــهر تهران بر مبنای تحقق عدالت شــهری، 
به صورت مبســوط و مستقیم به تحقق شــهرداری غیر حضوری 
پرداخته است. همچنین در بند یک مصوبه ۲۵۷۲ با عنوان الزام 
شــهرداری تهران به ارائــه لایحه فرایند صــدور پروانه عملیات 
ساختمانی و گواهی های ساختمانی و بند «ب» ماده یکم مصوبه 
۲۸۵۴ بــا عنوان الزام شــهرداری به اصلاح فرایند ها و ســامانه 
شهرســازی با رویکرد کاهش زمان صــدور پروانه و گواهی های 
ســاختمانی موضوعات کاهش مراجعات شهروندان مورد تأکید 
شورا بوده که متأسفانه اقدام مؤثری در این زمینه صورت نگرفته 
اســت. صادقی گفت: از طرف دیگر جلوگیــری از تردد غیر ضرور 
باعث کاهش ترافیک و آلودگی هوا خواهد شــد که هر دو از اهم 
دغدغه های مردم و مسئولان شهری است. متأسفانه باید کم کاری 
مدیران شهری در تحقق شــهرداری غیر حضوری را به مثابه ترک 
فعــل در زمینه های ترافیک و آلودگی هــوا تلقی کرد . این عضو 
شــورا افزود: همین چند روز گذشته که بخش هایی از شهر نظیر 
مدارس به واســطه آلودگی هوا تعطیلی بــود، متقاضیان پروانه 
گواهی ســاختمان جهت اخذ تأییدیه کمیته نمای مناطق ناچار 
به مراجعات حضوری بودند. متقاضیــان مجبورند برای تأییدیه 
طرح نمای بنای خود اول برای اطلاع از مدارک و دریافت سی دی 
و فرم هــای مربوطه  و یک بار هم بــرای تحویل مدارک و بار دیگر 
و برای ســومین مرتبه صرفا جهت اطــلاع از نتیجه کمیته نما به 

منطقه مراجعه حضوری داشته باشند.
صادقی در ادامه گفت: از شهردار تهران و معاون شهرسازی 
و معمــاری می خواهم بــه قید فوریــت، ضمن اطلاع رســانی 
الکترونیکی همه مدارک لازم، گردش فرایند و بارگذاری فرم های 
مربوطه و بهره گیری از سامانه های موجود مانند سامانه کمیته نما 
نسبت به تمام الکترونیکی کردن فرایند و حذف مدارک فیزیکی و 
پرهیز از لزوم مراجعه حضوری اقدام کنند. یادآوری می کنم شهر 
هوشــمند تنها به معنای وجود نرم افزار «تهران من»، «شهرزاد»  
یا «شــهریار» نیســت. اولین و حداقلی ترین گام هوشمندسازی، 
الکترونیکی ســازی فرایندها، تغییر و تحول برای هوشمندشــدن 
شــهرداری در بدنــه و مدیریت اســت که متأســفانه نه تنها این 
اســتقبال در بدنــه مدیــران شــهرداری علی الخصــوص حوزه 
شهرسازی نیست، بلکه مقاومت پیدا و پنهانی وجود دارد که این 
امر تحقق نیابد. گویا شبکه ای سازمان یافته در غیر حضوری شدن 
مراجعات حضوری منافع شان به خطر می افتد. باید بدانیم عدم 
مراجعه حضوری و هوشمند کردن شهر، خواست مردم است که 

باید در زندگی و امور جاری شهروندان اعمال شود.
 

غبارروبی از هزار  و  یک شهر در گزارش حسابرسی
در این جلسه همچنین گزارش حســابرس شورا در خصوص 
عملکرد مالی شهرداری منطقه ۲۲ برای سال مالی ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ 
اســتماع شــد و بندهای تکلیفی آن به تأیید اعضای شورا رسید. 
احمد صادقی، عضو کمیسیون برنامه و بودجه شورا در خصوص 
بندهای تکلیفی شــهرداری منطقه ۲۲ گفت: شــهرداری تهران 
موظف اســت نســبت به تعیین تکلیف وضعیــت قراردادهای 
مشارکتی پروژه موضوع ساخت مجتمع تجاری و پارکینگ طبقاتی 
چیتگر، احداث پروژه مجتمع تجاری - خدماتی المپیک، قرارداد 

مشــارکت پروژه هزار  و  یک شهر، پروژه تجاری مسکونی ارغوان و 
پروژه مکمل باغ گل، پروژه تجاری-اداری ســاحل، پروژه مجتمع 
تجاری - اداری خرازی، پروژه تجاری نســیم ۲، پروژه مکمل پارک 
بانوان و پروژه تجاری - اداری شهرک چشم و ... و اقدام نسبت به 
مانده سرفصل پیش دریافت های وجوه درآمدی که توسط اداره در 
حال تفکیک کد درآمدی به امور مالی اعلام نشــده، ارائه گزارش 
درآمدهــا در محدوده قانونی به تفکیک شــماره ســریال پروانه، 
تعداد پروانه های ســاختمانی صادره دستی و مکانیزه به تفکیک 
کاربری، تیراژ ســاخت، متراژ، مبلغ هر متر مربع، سطح زیربنا، نام 
مــؤدی و پلاک ثبتی و همچنین مجوزهای صادره برای لکه گیری 
و ترمیم آســفالت درخواســتی از معاونت معماری و شهرسازی 

شهرداری منطقه برای کنترل با نرخ های مصوب اقدام کند.
همچنین در این جلســه گزارش حسابرسی سازمان نوسازی 
شهر تهران برای ســال مالی ۱۴۰۲ ارائه و پس از بررسی به تأیید 
رسید. ناصر امانی، عضو کمیســیون برنامه و بودجه به چند بند 
مهم گزارش اشــاره و تأکید کرد: شفافیت مالی باید اولویت های 
اصلی سازمان باشد. وی با اشاره به دعاوی حقوقی سازمان گفت: 
در بند ۶ گزارش آمده که تعدادی پرونده حقوقی علیه ســازمان 
مطرح اســت، اما تعداد دقیق این دعاوی مشخص نشده است. 
این موضوع باید شفاف شود تا ابعاد حقوقی آن روشن باشد. وی 
همچنین به بدهی های مربوط به اوراق مشــارکت سازمان اشاره 
کــرد و افزود: از ســال ۱۳۹۹ تا کنون بدهی هــای مرتبط با اوراق 
مشارکت تصفیه نشده است. چرا شــهرداری تهران برای تسویه 
این بدهی ها اقدامی نکرده؟ این موضوع باید دقیق تر بررسی شود. 
امانــی همچنین درباره ســرمایه گذاری های خارج از موضوع 
اساســنامه تذکــر داد و پرســید: ســازمان در کــدام شــرکت ها 
ســرمایه گذاری کرده که این موضوع مورد ایراد حســابرس قرار 
گرفته اســت؟ ســید احمد علــوی، عضو کمیســیون فرهنگی و 
اجتماعی، با تأکید بر مســئولیت های اجتماعی سازمان، خواستار 
تسریع در تحویل اســناد مالکیت واحدهای مســکونی شد. وی 
گفــت: حدود هزار واحد مســکونی در پروژه های مینابی و اتابک 
هنــوز اســناد مالکیت ندارند و مــردم دائما از ســازمان پیگیری 
می کنند. این تعلل در تحویل اســناد باعث ایجاد نارضایتی شده 
اســت. وی همچنین افــزود: رعایت مفاد اساســنامه و تعهدات 
سازمان نســبت به شــهروندان باید در اولویت باشد. مردم نباید 

قربانی مشکلات اجرائی و حقوقی سازمان شوند.
مهدی عباســی، رئیس کمیسیون شهرســازی و معماری، با 
اشــاره به اهمیت پروژه های مشارکتی ســازمان گفت: پروژه های 
مشــارکتی در مناطق کمتر توســعه یافته ماننــد نفرآباد و مینابی 
باید با دقت بیشتری مدیریت شود. مردم انتظار دارند که سازمان 
نوســازی به تعهدات خود در این مناطق عمل کند. وی همچنین 
به موضوع حسابرسی پروژه های خدماتی اشاره کرد و پرسید: آیا 
هزینه هایی که در پروژه های خدماتی مانند نفرآباد انجام شــده، 
به درستی در گزارش حسابرسی منعکس شده است؟ شفافیت در 

این بخش بسیار حیاتی است.
مهدی پیرهادی، رئیس کمیسیون ســلامت، محیط  زیست و 
خدمات شــهری، با تأکید بر مشــکلات مالیاتی سازمان گفت: در 
گزارش حسابرسی به وضعیت مالیاتی سازمان اشاره شده است. 
چرا تاکنون تعیین تکلیف نهایی در این زمینه انجام نشده است؟ 
تأخیر در این موضوع می تواند هزینه های بیشــتری برای سازمان 
ایجاد کند. وی همچنین خواســتار ارائه گزارشی از تأثیر انحرافات 
مالی بر عملکرد ســازمان شــد و افزود: باید مشــخص شود که 
انحرافات مالی گزارش شده در کدام بخش ها و به چه دلایلی رخ 

داده است. این اطلاعات برای برنامه ریزی آینده ضروری است.
ســید مهدی هدایــت، مدیرعامــل ســازمان نوســازی هــم 
در خصوص دعاوی حقوقی  گفت: از ۶۷ پرونده حقوقی موجود، 
تنهــا یک پرونده دارای اهمیت اســت. مابقی دعــاوی مرتبط با 
مطالبات ســازمان از اشخاص و نهادهاست. وی همچنین درباره 
تحویل اسناد مالکیت واحدهای مسکونی اعلام کرد: تا پایان سال 
جاری، تمامی اســناد مالکیت واحدهای مسکونی در پروژه های 
مینابی و اتابک به مردم تحویل داده خواهد شــد. این موضوع در 
اولویت برنامه های ما قرار دارد. وی درخصوص بدهی های بانکی  
افزود: بخشــی از بدهی های بانکی مربوط به اوراق مشارکت در 
سال جاری تسویه شده است و تلاش می کنیم  مابقی بدهی ها نیز 

به زودی پرداخت شود.

خبر

عبدالنبی سلامی*

 دولت باید با سرعت نسبت به ایجاد سامانه هایی برای 
ادامـه از 
صفحه

اول

ارزیابــی عملکرد مدیران و کارمندان خــود اقدام کند. 
رئیس جمهور اگر نگران فساد و ناکارآمدی و چالش در 
نظام اداری کشــور اســت، باید علاوه بــر گزارش های 
دریافتــی از دســتگاه های نظارتی که در چند دهه گذشــته تجارب 
خوب و مفیدی از خود به جای نگذاشته اند، به نظارت افکار عمومی 
اعتبار لازم   را بدهد و با ایجاد سازوکار مناسب، فرصت نقد و ارزیابی 
همکارانش در همه ســطوح را فراهم کند. اگر مدیران و کارمندان 
دولت بدانند که پیوســته عملکرد آنان توســط ارباب رجوع ارزیابی 
می شود و نمره ارزشیابی آنان را نه مدیران بالادستی، بلکه از مردم 
و نهاد جامعه دریافت می کنند و همچنین اگر مدیران و دستگاه های 
دولتی باور کنند که از سوی خبرنگاران مستقل و بی طرف نظارت و 

رصد می شــوند بدون تردید در اعمــال، گفتار و عملکرد خود دقت 
جدی خواهند کرد. امروز در دنیا از یک کافه و رستوران تا عالی ترین 
سطوح شرکت ها و دســتگاه های دولتی و عمومی تحت نظارت و 
نمره ارزشیابی مردم قرار دارند و قبل از اینکه از سوی مراکز نظارتی 
و دســتگاه های قضائی مورد بازخواست قرار گیرند، توسط مردم از 
کیفیت کار خود مطلع شده و به خود اصلاحی پرداخته و به سلامت 
حوزه کار و فعالیت خویش کمک می کنند. در همین راستا،  احزاب و 
گروه های سیاســی که در دولــت نماینده دارند نیز باید نســبت به 
عملکرد منسوبان خود در سطوح مختلف همین نظارت و ارزیابی را 
اعمال کنند. افرادی که وابستگی حزبی و جناحی دارند باید بدانند 
علاوه بر اینکه از سوی دستگاه های رسمی نظارتی و افکار عمومی 
ارزشیابی می شــوند، توســط احزاب و تشــکل های خود نیز رصد 

می شــوند. اگر چنین ســازوکاری در دولت، احزاب و برای جامعه و 
افکار عمومی فراهم شــود در کوتاه ترین مــدت چالش های نظام 
اداری کاهــش یافتــه و مردم نیــز در انتخاب های آینده در مســیر 
درست تری برای گزینش منتخبان خود قرار می گیرند. از سوی دیگر 
اصلاح نظــام اداری و کاهش چالش هــای آن نیازمند گفت وگوی 
صادقانه مســئولان با مردم و عزم و اراده جدی دولت برای اجرای 
برنامه های اصلاحی از جمله اصلاح ساختارها، روش ها، گزینش ها 
و نظارت هــای حرفه ای و مردمی اســت. بهره گیری از فناوری های 
نوین، اعتماد بــه مردم، توجه به بازخورد افــکار عمومی و داوری 
مردم، برون سپاری و واگذاری بخش های خدماتی، تجاری، فرهنگی 
و... به بخش  خصوصی واقعی از دیگر عوامل کاهش چالش  نظام 

اداری کشور است.

یادداشت

چالش های نظام اداری کشور  و  لزوم نظارت افکار عمومی
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